
 

  
Udsatterådsmøde den 7. december 2023 

 

Tid Dagsordenspunkt Ansvarlig 

12.00 – 13.00 Ad 1) Socialborgmesteren gæster Udsatterå-

det.  

 

Socialborgmesteren gæster udsatterådet én 

gang årligt og drøfter de emner, som udsatte-

rådet ønsker.  

Forud for dette møde har Udsatterådet udar-

bejdet nogle punkter, som er sendt til Social-

borgmesteren som forberedelse. Disse er 

vedlagt som bilag.  

 

Bilag:  

Sekretariatet og Bo 

7. december 2023 

 

 

 

 

 

Referat 

MØDEDATO:  

7/12 2023 

 

TID 12.00 – 16.00  

STED:  

Rådhuset 1. sal lokale 57 

 

 

MØDEDELTAGERE: 

BO HEIDE-JOCHIMSEN 

AMALIE SMISTRUP 

HENRIETTE BONNET 

LARS MICHAEL REIFF 

HANNAH EMILIE JEROME INCE  

OLE MIKKELSEN 

MAJA LØVBJERG HANSEN 

JONAS NIKOLAJ JAKOBSEN 

JONAS DEMANT HANSEN 

 

SEKRETARIATET: 

ASK BENDIXEN BENNETZEN 

RASMUS JUST CHRISTESEN  

VICTORIA MØLLER THOMSEN 

CAROLINE AGERGAARD  
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• 1a: Oplæg til drøftelse med social-

borgmesteren 

13.00 – 13.30 (jule)Frokost og opfølgning på møde med 

Socialborgmesteren. 

 

Sekretariatet sørger for forplejning i form af 

smørrebrød, øl og vand. Under frokosten føl-

ges der op på mødet med Socialborgmeste-

ren 

Sekretariatet og Bo 

13.30 – 13.35 Ad 2) Godkendelse af dagsorden og referat 

 

• Udsatterådet skal godkende mødets dags-

orden og referatet fra udsatterådsmødet 

den 21. september. 

 

Bilag:  

• 2a: Referat fra udsatterådsmøde den 21. 

september.  

Bo 

13.35 – 13.50 Ad 3) Orienteringer og godkendelser 
 

• Dennis fra Brugerforeningen er afgået ved 

døden. Udsatterådet har sendt blomster 

og kort til Brugerforeningen. 

o Ny repræsentant afventes 

• Anja fortsat sygemeldt 

o Repræsentant fra Brugernes Aka-

demi: Jonas Demant Hansen 

• Joannahuset er optaget i rådet med re-

præsentant Amalie Georg Smistrup 

• Peter Juul fortsat sygemeldt. 

• Foreløbig godkendelse af mødedatoer for 

2024 

• Orientering om afgivne høringssvar: 

o Hjælp i hverdagen 

o Ændring af sagsbehandlingsfri-

ster 

o Afkriminalisering af narkotika 

o Digitaliseringsstrategi 

o Håndtering af socialforvaltningens 

økonomi 2024 

Rådets høringssvar er at finde på rådets hjem-

meside, og fremsendes derfor ikke som bilag. 

https://udsatteraadet.kk.dk/udsatteraa-

det/udsatteraadets-arbejde/henvendelser-

og-hoeringssvar 

• Orientering om Indenrigs- og Sundheds-

ministeriets besvarelse på henvendelse 

Sekretariatet og Bo 

https://udsatteraadet.kk.dk/udsatteraadet/udsatteraadets-arbejde/henvendelser-og-hoeringssvar
https://udsatteraadet.kk.dk/udsatteraadet/udsatteraadets-arbejde/henvendelser-og-hoeringssvar
https://udsatteraadet.kk.dk/udsatteraadet/udsatteraadets-arbejde/henvendelser-og-hoeringssvar
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ang. hjemløse EU-borgere med lovligt op-

hold i Danmark.  

 

Bilag:  

• 3a: Udkast til mødedatoer for 2024 

• 3b: Svar på henvendelse til indenrigs- og 

sundhedsministeriet 

 

 
 

13.50 – 14.40 Ad 4) Oplæg om LGBT+ personer i udsathed 

med afsæt i WeShelters erfaringer fra arbej-

det blandt målgruppen 

 

Efter aftale ifm. seneste rådsmøde holder 

WeShelter oplæg om LGBT+ personer i udsat-

hed.  

I oplægget vil WeShelter præsentere 

- tal og data på området 

- problemstillinger 

- erfaringer fra arbejdet med målgruppen  

- forslag til løsninger i politik og praksis  

 

Der vil være mulighed for at rådet efterføl-

gende drøfter emnet samt eventuelle handlin-

ger rådet ønsker at tage.  

 

Ole Mikkelsen og Nor 

Voldum Clausen 

14.40 – 14.55 Pause  

14.55 – 15.15 Ad 5) valg af næstforperson 

 

• Udsatterådets næstforperson Anja, er 

trådt ud af rådet for nuværende, og rådet 

skal derfor vælge en ny næstforperson. I 

perioden hvor Peter er fraværende, vil 

næstforpersonen være agerende forper-

son for rådet. Alle ordinære medlemmer 

af rådet kan stille op som næstforperson, 

og ved kampvalg afholdes der hemmelig 

afstemning.  

 

Sekretariatet 

15.15 – 15.35 Ad 6) opfølgning på arbejdet vedr. vold 

 

På det seneste udsatterådsmøde afholdt Dan-

ner en temadrøftelse om vold i udsattemiljøet. 

I den forbindelse blev der foreslået en 

Susanne Lamhauge / 

Sekretariatet 
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arbejdsgruppe samt drøftet videre proces (se 

evt. referatet fra seneste møde).  

 

Udsatterådet følger op på drøftelsen og aftaler 

hvad de næste skridt skal være ift. denne 

mærkesag.  

15.35 – 15.50 Ad 7) Drøftelse af henvendelse til Ankesty-

relsen m.fl.  

 

Socialforvaltningen har udtrykt ønske om at 

rette henvendelse til ankestyrelsen for at få 

ændret opgørelsesmetoderne. Udsatterådet 

drøfter hvorvidt rådet skal reagere på dette. 

 

Maja 

15.50 - 16.00 Ad 8) Afslutning og eventuelt  

 

Rådet kan afgive ønsker til dagsordenen til 

næste rådsmøde. 

 

 

 

Bilag:  

• 1a: Oplæg til drøftelse med socialborgmesteren  

• 2a: Referat fra udsatterådsmøde den 21. september. 

• 3a: Udkast til mødedatoer for 2024 

• 3b: Svar på henvendelse til indenrigs- og sundhedsministeriet 
 
 

Ad 1) Socialborgmesteren gæster Udsatterådet.  

 

Rådet bød Socialborgmester Karina Vestergård Madsen velkommen til 

mødet og begyndte med en præsentationsrunde af rådets medlemmer. 

Efterfølgende drøftede rådet en rækker emner med Socialborgmeste-

ren: 

 

Hjemløsestrategien  

Rådet drøftede blandt andet hjemløsestrategien. Drøftelsen kom blandt 

andet omkring Housing First, som i følge Socialborgmesteren ikke har 

fungeret optimalt.  

Socialborgmesteren fremhævede, at med den nuværende refusionsord-

ning så får alle borgere, som er bosat på herberg 50% statsrefusion for 

pladsprisen. Denne refusion bortfalder efter 4 måneder, hvorefter Kø-

benhavns kommune selv skal dække omkostningerne på omkring 70 mil-

lioner.  
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Socialborgmesteren fremhævede, at der er kommet penge til at ansætte 

flere i hjemløseenheden til arbejdet med udredningsplaner. Det ærgrer 

dog Karina, at der endnu ikke er mulighed for at sætte ekstra turbo på 

pga. mangel på ressourcer.  

Jonas Nikolaj indvendte, at det godt kunne lyde som om, at meget af ar-

bejdet bliver koncentreret omkring boligmangel. Housing First og her-

under den individuelle støtte kan jo netop godt påbegyndes før der en 

bolig til rådighed.  I den forbindelse adspurgte Jonas om der udover ar-

bejdet med at anskaffe boliger er sat andet arbejdet i gang f.eks. vedr. 

samarbejdet med organisationer. 

 

Socialborgmesteren fremhævede, at København er den by med langt 

det fleste tilbud i Danmark, og vi sikrer, at det er eksterne organisationer 

der er bærende for tilbuddene. Hun pointerer, at det selvfølgelig ikke kun 

er et spørgsmål om boliger. Man skal begynde at arbejde med borgerne 

mens de er på herberger, hvilket man også gør i dag. 

 

Karina åbner op for ideen om at indkalde til et bredt dialogmøde med 

centrale aktører på området.  

 

Ole bakker op om at mobilisere NGO’er, forvaltninger, boligselskaber 

osv. Ole nævner tidligere forsøg på dette, men at tiden ikke var moden. 

Ole pointerer, at der på nuværende tidspunkt er kæmpe potentiale i at 

samle kræfterne.   

 

Karina går videre med et dialogmøde, hvor det drøftes i hvilket format 

samarbejdet skal fungere. Karina vil indkalde til ét møde hvor der drøftes 

konkrete hjemløsetiltag ift. hjemløsereformen. Herudover vil hun ind-

kalde til et andet møde omhandlende hjemløse immigranter.  

 

Bo indvender, at det er bekymrende, hvis der kun tilbydes lejligheder til 

borgere som har været på herberg.  

 

Socialborgmesteren fremhæver, at der ikke gives statsligt tilskud for bor-

gere, som ikke bor på herberg, så der skal pengene findes i egen kasse. 

Dog er det ikke sådan, at man kun giver lejlighed til folk der har boet på 

herberg. Karina ønsker blandt andet at fokusere på hjemløse unge. Her-

under med fokus på, hvem som kan bo i en bolig uden huslejetilskud. 

Hertil fremhævede hun, at yngres mulighed for at kunne betale husleje 

om 5-6 år er bedre end f.eks. borgere, som modtager førtidspension.  

 

Bo efterspørger, hvad der konkret kan gøres ift. hjemløse fra gaden som 

gerne vil i bolig.  
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Socialborgmesteren oplyser, at hun vil undersøge den præcise indgang 

ift. hvor man skal henvise en gadesover for at få hjælp. Det vender Karina 

tilbage med.  

 

 

Vold i udsattemilijøet 

Danner og Reden er forhindret i at deltage i dagens møde. Karina har dog 

holdt møde med begge foreninger omkring vold.  På baggrund af drøf-

telserne vil Reden og Danner afholde interne møder om konkrete initiati-

ver mm. Karina afventer svar fra Danner og Reden ift. drøftelserne.  

 

 

Tættere samarbejde med civilsamfundet.  

I drøftelsen vedr. et tættere samarbejde med civilsamfundet fremhæ-

vede Bo, at civilsamfundet brænder for at bidrage og ønsker at blive ind-

draget mere.  

 

Socialborgmesteren fortalte hertil, at Frivilligrådet har efterspurgt en fri-

villighedstrategi. I den forbindelse bad Karina udsatterådet om at tale 

sammen med frivilligrådet om behov og evt. forslag. Karina efterspurgte 

mere viden og nogle mere konkrete tiltag end en civilsamfundsstrategi.  

 

Bo oplyste, at rådet vil melde tilbage til Socialborgmesteren med mate-

riale om dette.  

 

Ad 2) Godkendelse af dagsorden og referat 

 

Rådet godkendte mødets dagsorden samt referatet fra sidste rådsmøde 

d. 21. september dog med en bemærkning om, at der i en sætning er er 

byttet om på Ole og Bo. Sekretariatet retter dette inden referatet lægges 

på hjemmesiden.  

 

Ad 3) Orienteringer og godkendelser 

 

Joannahuset er blevet optaget i rådet. Deres repræsentant Amalie 

Smidstrup blev budt velkommen af rådet.  

 
Rådet blev Orienteret om afgivne høringssvar. Alle høringssvar ligger på 

rådet hjemmeside.  

 

Hertil orienterede sekretariatet om, at der er kommet endnu en høring 

om TMF’s toilet prioriteringsliste.  

 
I forbindelse med orientering om mødedatoer for 2024, drøftede rådet 

muligheden for at forkorte rådets møder til f.eks. 2,5 time i stedet for de 
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nuværende 4 timer. Det blev besluttet, at rådsmedlemmerne overvejer 

længden af møderne indtil næste møde d. 7. marts 2024, hvor mødeda-

toerne for 2024 skal endelig godkendes.  

 

Rådet blev orienteret om Indenrigs- og Sundhedsministeriets besva-

relse på henvendelse ang. hjemløse EU-borgere med lovligt ophold i 

Danmark.  

 

Maja fremhævede hertil skelnen mellem ret til behandling og ret til gratis 

behandling. Alle har ret til gratis akutbehandling. Desuden er der en be-

stemmelse, der gør, at man kan lave en rimelighedsvurdering, hvor folk 

ikke opkræves betaling, på trods af at hjælpen ikke er akut. Alle har ret til 

at få foretaget en rimelighedsvurdering.   

 

Hvis det vurderes, at det er rimeligt, at der betales, så skal borgeren have 

at vide hvad prisen er, dernæst behandling og efterfølgende betales der. 

Det handler derved om betaling og ikke om ret til behandling.  

 

Dette vil blive drøftet videre i regionens udsatteråd. Bo vil vende tilbage 

med orientering om deres drøftelse. 

 

 

Ad 4) Oplæg om LGBT+ personer i udsathed med afsæt i WeShelters 

erfaringer fra arbejdet blandt målgruppen 

 

Ole Mikkelsen og Nor Voldum-Clausen fra WeShelter holdt et oplæg om 

LGBT+ personer i udsathed. Oplægget kom blandt andet omkring 

WeShelters LGBT+ program, WeShelters anbefalinger til praksis samt 

politiske ønsker.   

 

Ad 5) valg af næstforperson 

 

Udsatterådet skal vælge en ny næstforperson, som vil agere som forper-

son i den periode, hvor Peter er fraværende. Rådet drøftede i relation til 

dette, hvordan brugerrepræsentanter bedst muligt understøttes i råds-

arbejdet.  

 

Det blev blandt andet foreslået, at brugerforeningerne fast får to pladser 

i rådet og hertil eventuelt, at sekretariatet stiller sig til rådighed for at 

gennemgå materialet før hvert rådsmøde med brugerrepræsentan-

terne.  

 

Det blev desuden fremhævet, at råds-forpersonskabet i høj grad også 

kræver kompetencer vedr. forståelse af lobbyisme, interessevaretagelse 

osv.  
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Endvidere blev det pointeret, at opgaven ikke bør pålægges en person. 

Personen skal føle, at man kan bære det. Dermed, at man ikke blot per 

definition som brugerforening skal have posten. 

 

Bo meldte sig som næstforperson indtil næste møde. På næste møde 

sættes der tid af til at drøfte, hvordan rådet sørger for, at de organisatio-

ner der har brugere, får bedre adgang til rådet. Dette indebærer even-

tuelt, at der ændres i antal af rådsmedlemmer og suppleanter. 

 

 

Ad 6) opfølgning på arbejdet vedr. vold 

 

På det seneste udsatterådsmøde afholdt Danner en temadrøftelse om 

vold i udsattemiljøet. I den forbindelse blev der foreslået en arbejds-

gruppe samt drøftet videre proces.  

 

Udsatterådet følger op på drøftelsen til næste rådsmøde, da Danner og 

Reden ikke var til stede på mødet. 

 

Ad 7) Drøftelse af henvendelse til Ankestyrelsen m.fl.  

 

Socialforvaltningen har udtrykt ønske om at rette henvendelse til anke-

styrelsen for at få ændret opgørelsesmetoderne. Udsatterådet drøftede 

hvorvidt rådet skal reagere på dette 

 

Rådet blev enige om at tage kontakt til Socialforvaltningen vedr. en 

drøftelse omkring hvorfor tallene er så dårlige.  

 

 

Ad 8) Afslutning og eventuelt  

 

Næste udsatterådsmøde afholdes den 7. marts 2024. På dagsordenen 

til næste møde ønskes en drøftelse af mødet med borgmesteren om 

migranter, udsatterådsmødernes form og varighed samt hvordan bru-

gerrepræsentanter bedst muligt understøttes i rådsarbejdet 

 

  


